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VAN HET BESTUUR

Verslagen vergaderingen bestuur
Bespreking met werkgroep Duurzaamheid
4 oktober 2023
Onderwerpen o.a.:
•	 Vaststellen bestuurlijke beleidsvisie duurzaamheid 

(zie ook nieuwsbrief 2 van dit jaar)
•	 Vernieuwen portiekverlichting
•	 Plaatsen Sedum op meerdere bergruimten
•	 Onderzoek ventilatie
•	 Duurzaamheidsbudget
•	 Duurzaamheidssubsidie (de werkgroep zal de 

diverse mogelijkheden onderzoeken)

Bestuursvergadering
11 oktober 2023
Onderwerpen o.a.:
•	 Notulen Algemeen Bestuur, Dagelijks Bestuur en 

ALV en managementrapportage
•	 Aanbevelingen wachtlijstcommissie (hierop dienen 

besluiten te worden genomen)
•	 Terugkoop/verkoop woningen (een bestuurlijke 

notitie die aan de Raad van Commissarissen wordt 
voorgelegd)

•	 Vaststellen notitie beleid duurzaamheid (deze 
wordt integraal bij de jaarstukken 2023 opgeno-
men), met dank voor het meedenken en de op-
merkingen van de Werkgroep Duurzaamheid

•	 Resultaten en planning vloeronderzoek (zie elders 

in deze nieuwsbrief)
•	 Ondergrondse vuilcontainers 

Najaarsvergadering Landelijk Hofjesberaad
21 oktober 2023.
Henri de Vries en Jos Praat namens bestuur aanwezig
Agendapunten o.a.:
•	 Door het Ministerie van Binnenlandse Zaken 

voorgestelde huurverlaging (zie elders) 
•	 Ervaringsuitwisseling duurzaamheidsmaatregelen 

monumenten en presentatie duurzaamheidsonder-
zoek monumentenwacht Noord-Holland

Bestuurlijk overleg met Raad van Commissarissen 
25 oktober 2023
Agendapunt:
•	 Koop en verkoop woningen (zie elders)

Bestuursvergadering
8 november 2023
Onderwerpen o.a.:
•	 Notulen Algemeen Bestuur, Dagelijks Bestuur en 

managementrapportage
•	 Stand van zaken terugkoop en verkoop woningen
•	 Startnotitie huurbeleid
•	 Stand statuten en huishoudelijk reglement
•	 Aanbevelingen commissie wachtlijst
•	 Voorstel verbod houtkachels (zie elders)
•	 Organisatie nieuwjaarsbijeenkomst

O p 25 oktober werd een extra vergadering tussen de Raad van Commissarissen en het bestuur belegd. 
Het onderwerp betrof een bestuurlijke notitie inzake de terugkoop en verkoop van woningen. Directe aan-
leiding is het feit dat bijna tegelijkertijd vier bewoners het bestuur verzochten het woonrecht van hun wo-

ning terug te kopen. Dit betekent dat in een tijdsbestek van enkele maanden snel geschakeld moet worden tussen 
taxateur, bank, verkoper, Daal en Berg, notaris en potentiële kopers. 
Bij een van de woningen, het pand Magnoliastraat 9, werd eerder vastgesteld dat de vloer onderhoud vereist. Pas 
bij vrijkomen van dit pand, medio december, kan daadwerkelijk met de werkzaamheden worden begonnen. Aan-
nemelijk is dat het verkoopproces enige maanden zal duren en zolang blijven ook de inkomsten van verkoop uit. 
Al met al wordt rekening gehouden met een tijdelijk krappe kaspositie. Er wordt altijd een financiële buffer ter 
waarde van twee terugkopen aangehouden. Maar vier woningen bijna tegelijkertijd financieren wordt lastig. Het 
is daarom zaak dat de teruggekochte woningen zo snel mogelijk worden doorverkocht. In week 46 ontvingen alle 
bewoners hierover een brief. Het vrijkomend pand Irisstraat 124 wordt ook verkocht om financieel ‘wat vlees op de 
botten te hebben’. Voor het geval dat het nodig is, werd ook een proces tot het verkrijgen van een overbrug- 
gingskrediet bij de RABO-bank gestart. 

Status
Vanwege de monumentale status valt ons complex onder de zogenaamde ‘Erfgoedwet’. Deze stelt verschillende 
eisen aan het vervreemden (verkopen) van monumentaal erfgoed, reden waarom in onze statuten (artikel 22.1) is 
opgenomen dat de commissarissen hun goedkeuring moeten geven aan het vervreemden van >> 

Verkoop woningen
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onroerende zaken. Afgesproken werd het volgende:
•	 Het woonrecht van de vier woningen die teruggekocht moeten worden zal worden aangeboden aan kandidaten 

van de wachtlijst A en vervolgens wachtlijst D. Zijn daar geen kandidaten, dan wordt omgezien naar kandidaten 
van buiten de vereniging die het woonrecht willen verkrijgen.

•	 Een herijking van ons meerjarenonderhoudsplan en dito begroting moet inzicht verschaffen in de kasbehoefte 
op langere termijn. Later wordt besloten of het pand Irisstraat 108 wordt verkocht of verhuurd en of het wenselijk 
dan wel noodzakelijk is koop van het woonrecht aan huidige huurders aan te bieden.

Tijdsdruk
Bij drie van de aangeboden woningen werd aangedrongen op afhandeling met grote spoed. Doordat wij mede 
afhankelijk zijn van de tijdgebonden diensten van taxateur, bank en notaris ontstaat zo grote druk op het proces. 
Verkopers realiseren zich niet dat de doorlooptijd van melding voornemen tot verkoop tot transactie een maand of 
drie kan bedragen. Zinspeelt u met de gedachte om het woonrecht aan de vereniging terug te verkopen, neemt u 
dan, voordat u financiële verplichtingen elders aangaat (bijvoorbeeld door een andere hypotheek af te sluiten) 
tevoren contact met het bestuur op. Er kan bijvoorbeeld na taxatie een voorlopig notarieel koopcontract voor be-
paalde tijd worden opgesteld. Met de ontbindende clausule dat de koop niet doorgaat wanneer de verkoper zich 
bedenkt of anderszins van de verkoop afziet. Niets aan de hand en voor alle partijen veel rustiger opereren. 
Bij ontbinding van de voorlopige overeenkomst betaalt de verkoper alleen de door de vereniging gemaakte taxatie-
kosten en kosten voorlopige koopovereenkomst

Overdrachtsbelasting
In het verlengde van dit alles werd met de commissarissen afgestemd onze accountant opdracht te verstrekken tot 
advisering omtrent de nieuwe regels voor de overdrachtsbelasting. Die belasting werd door de fiscus namelijk op 
10% van de transactiewaarde gesteld wanneer je een woning koopt waar je zelf niet in gaat wonen. Dat is bij Daal en 
Berg het geval. Echter, onder voorwaarden, kan dit percentage aanzienlijk lager worden gesteld. De fiscaal-juridische 
regels daartoe dienen door een specialist op dit gebied te worden beoordeeld. Indien blijkt dat onze organisatie 
in aanmerking kan komen voor het lagere percentage dan dient dit, vanwege het feit dat wij onder zogenaamd 
‘horizontaal toezicht’ van een accountant met belastingdienst vallen, door de accountant met de fiscus te worden 
afgestemd .

M eer dan 10 jaar 
organiseerde kantoor
‘Matzinger Eversdijk’ 

voor Daal en Berg de transacties 
rond koop, verkoop en boedel- 
scheiding. In week 42 ontving-
en we bericht van onze vaste 
notaris van het kantoor, Paul 
Eversdijk, dat zijn kantoor ons 
niet langer van dienst kan zijn 
bij de vastgoedtransacties. De 
notaris meldde onder meer dat 
zijn kantoor vanwege interne 
personele veranderingen en het 
feit dat Matzinger Eversdijk niet  
langer beschikt over de juiste 
kennis voor onze gecompliceerde 
transacties en de bijkomende 
extra regels rond overdrachts-

Naar een andere notaris

belasting, Daal en Berg niet 
langer blijvend adequaat kan 
adviseren. De suggestie werd ge-
daan de zaken over te dragen aan 
kantoor Buttingha Wichers. Voor 
ons geen onbekende, aangezien 
Eelko Smit, notaris van dit kan-
toor, eerder de eerste tranche van 
onze statutenwijziging verzorgde. 
Met drie transacties in het vooruit-
zicht (terugkoop Magnoliastraat 9, 
Klimopstraat 7 en Klimopstraat 
15) was haast geboden om een 
nieuwe relatie aan te gaan met 

een notaris. Daarom hadden 
Klaartje de Vrueh en Jos Praat op 
26 oktober een ovedrachtgesprek 
op het kantoor van Buttingha 
Wichers met Eelko Smit en 
Caroline de Nerée tot Babberich, 
twee van de drie vaste notarissen 
van het kantoor. De specialisaties 
zijn: familierecht, onroerend goed 
en ondernemingsrecht.
Dit kantoor met drie notarissen, 
zeven kandidaat-notarissen en 
een twintigtal secretarieel me-
dewerkers is vanaf heden onze >> 
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W oningwaarderingsstelsel
Tijdens de najaarsvergadering van het Lan-
delijk Hofjesberaad (LHB) in Zutphen stond 

het voornemen van het Ministerie van Binnenlandse 
Zaken tot aanpassing van het woningwaarderingsstel-
sel op de agenda.
Binnenlandse zaken (BZK) is namelijk bezig met het 
voorbereiden van aanpassingen in het Woningwaar-
destelsel (WWS) die ertoe moeten leiden dat er meer 
betaalbare woningen komen in het middensegment. 
Aanvankelijk leken de aanpassingen die BZK in de 
WWS wilde doorvoeren alleen betrekking te heb-
ben op de 15% prijsopslag in Beschermde Stads- en 
Dorpsgezichten. De impact daarvan leek beperkt. 
Inmiddels werd duidelijk dat zij toch ook de 50 punten 
bijtelling voor Rijksmonumenten wil laten vervallen. In 
de plaats hiervan zou dan een prijsopslag komen van 
15% voor álle gemeentelijke en rijksmonumenten. Dit 
heeft mogelijk een enorme impact op de exploitatie 
van monumentale woonhuizen.
OCW (Onderwijs, Cultuur en Wetenschap) heeft 
hierop richting BZK aangegeven dat, alvorens deze 
maatregel door te voeren, er goed zicht moet zijn op 

Landelijk Hofjesberaad

vaste adviseur bij woningtrans-
acties en zal deze zaken ook 
praktisch afhandelen.

De notaristelefoon
Buttingha Wichers is dus vanaf 
heden het vaste notariskantoor 
voor transacties van Daal en 
Berg. Hebt u echter algemene 

vragen op notarieel gebied of 
wilt u weten of het handig is een 
notaris in te schakelen? Dan kunt 
u gebruik maken van de notaris-
telefoon. U krijgt dan een notaris 
of notarieel deskundige aan de 
lijn. U kunt terecht met vragen 
over erfenissen, testamenten, 
schenkingen, huwelijkse voor-

waarden en nog veel meer. 
U krijgt alleen uitleg. Er worden 
geen aktes opgesteld of dossiers 
aangemaakt. De kosten bedragen 
80 cent per minuut, met een start-
tarief van 4,5 cent. Het maximum 
bedraagt 40 euro per gesprek.
Notaristelefoon: 0900-3469393, 
op werkdagen van 9.00-13.00 uur.

de gevolgen hiervan voor de exploitatie van monu-
mentale woonhuizen. Samen met andere belangheb-
bende organisaties, zoals Stadsherstel en Federatie 
Instandhouding Monumenten (FIM) is men daarom in 
gesprek met BZK. Met daarbij aandacht voor de vraag, 
wanneer één en ander tot lagere huren zal leiden, 
hoe zich dat verhoudt tot de sterk stijgende kosten 
inzake instandhouding van monumenten. Om maar 
niet te spreken van verduurzaming. Een inventarisa-
tie onder de aangesloten hofjes (waaronder Daal en 
Berg) leverde een zorgelijk beeld ten aanzien van de 
effecten van een verantwoorde exploitatie van monu-
mentale woonhuizen. Voor onze vereniging zouden 
de maatregelen gevolgen hebben voor de huren van 
64 van onze woningen, met navenante consequenties 
voor de inkomsten van de vereniging. Het LHB was 
eerder ook in staat om Rijksmonumenten uit te sluiten 
van de verhuurdersheffing op sociale huurwoningen. 
Daarom zijn ook in deze casus de belangen van be-
heerders van rijksmonumentale huurwoningen bij het 
LHB in goede handen. We wachten nadere berichten 
af.
Duurzaamheid
Ervaringen met duurzaamheidsmaatregelen werden 
uitgewisseld. Warmtepompen, isolatie van woningen 
met toegepaste ventilatiemaatregelen en de effecten 

van isolatieglas passeerden 
de revue. Het agendapunt 
werd afgerond met een pre-
sentatie van de Monumenten-
wacht Noord-Holland.
Uit een overzicht van raam-
isolatie bleek dat aange-
bracht folie het minst isoleert 
(5 op een schaal van 28) en 
dat aangebracht HR+++/
tripel- en vacuümglas het 
meeste rendement oplevert 
(25 op een schaal van 28). Bij 
vervanging van het vacuüm 
dubbelglas dat eerder in onze 
woningen werd aangebracht, 
plaatst Daal en Berg minimaal 
HR+ glas met een isolatie-
waarde van 21 op een schaal 
van 28.
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V eelvuldig komen er bij het bestuur klachten 
binnen betreffende geuroverlast door hout-
kachels. De afvoergassen worden door het 

luchtverversingssysteem op de daken binnengezogen 
en via de aanvoerleidingen door de omliggende 
woningen in de hoogbouw verspreid. Dat geeft niet 
alleen ongewenste geuroverlast maar is ook nog 
eens ongezond voor de bewoners. Ook de overheid 
ontmoedigt daarom het stoken van hout in een woon-
omgeving. 
Het plaatsen van extra lange afvoerpijpen op de 
schoorstenen van bewoners die houtkachels stoken, 
blijkt helaas niet afdoende. Daarom werd in de be- 
stuursvergadering van 8 november besloten voor-
taan het plaatsen van houtkachels in de hoogbouw-
woningen te verbieden. Deze maatregel gaat in bij het 
afsluiten van nieuwe huurovereenkomsten. 

Geen houtkachels meer

Verder verzoeken wij bewoners die van houtkachels 
gebruik maken terughoudend in het gebruik te zijn.

D e jaarlijkse bewoners-
schouw vond plaats op 
zaterdag 28 oktober. 

Caroline Hooghiemstra,
Aad Schuurmans en
Maarten Bitter trotseerden samen 
met twee bewoners/bestuurs-
leden de regen om een ronde 
over het complex te maken.
Daarbij was er vooral aandacht 
voor het aanzien van de wo-
ningen. De bemerkingen betrof-
fen onder meer de aanslag op 
de gevels van de laagbouw, de 
conditie van het betonwerk hoog-
bouw (dorpels onder de balkon-
hekken en de overkappingen van 
de entrees) en de dorpels onder 
de tuinhekken van de laagbouw. 
Vastgesteld werd dat in de 
hoogbouw hier en daar voegwerk 
loslaat, verder veel scheidings-
muurtjes van de balkons in de 
laagbouw vies zijn en last hebben 
van groene aanslag. Ook werden 
enkele, in deplorabele toestand 
verkerende tuinen opgemerkt. 
Tevens vond overleg plaats over 
de zelfwerkzaamheden van be-
woners naar aanleiding van ‘Daal 
en Berg Doet’. Herhaling van 
deze actie wordt aangemoedigd 
en mogelijkheid tot uitbreiding 
van de werkzaamheden (het zelf 
verven van tuinhekken bijvoor-

Bewonersschouw beeld) werd als aanbeveling mee-
gegeven. Ook de vochtproblema-
tiek kwam aan de orde en het 
belang van informatie aan be- 
woners over de relatie woon-
gedrag/voorkomen en bestrijden 
vochtproblematiek werd bespro-
ken. De resultaten van het op-
knappen van de achtergevels van 
het eerste blok etagewoningen 
wordt met belangstelling afge-
wacht. 

De volgende aanbevelingen 
werden gedaan:
•	 Inventarisatie maatregelen 

pilasters en onderranden >> 
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(verschillende afwerkingen en 
grootste gebreken in kaart 
brengen met aanpak op mid-
dellange termijn).

•	 Verven goede pilasters en 
onderranden door be- 
woners, dit integreren in 
het plan van aanpak (verf en 
benodigdheden opnemen in 
de begroting).

•	 Vochtproblematiek naar be-
groting vertalen, afhankelijk 
van projectplan bureau Slijp 
(nog te ontvangen).

•	 Voegwerk buitenzijde hoog-
bouw inventariseren samen 
met de kitranden ramen 

De aanslag op de betonnen details en muren blijkt een hardnekkig probleem

Balkonhekken
Drie balkonhekken aan de 
Klimopstraat bleken sterk door 
houtrot te zijn aangetast. 
Repareren bleek geen zin te heb-
ben, dus vervanging is gewenst. 
Op 7 augustus werd vergunning 
aangevraagd voor het vervangen 
van hekken. Op 28 september 
liet de gemeente weten dat de 
vergunning werd verleend, zodat 
het werk definitief in de planning 
kon worden gezet.

Onderhoud Papaverhof 31
Op 23 oktober werd door aan-
nemer Dickhoff gestart met de 
werkzaamheden in de woning 
Papaverhof 31. De aannemer stel-
de een plan van aanpak op voor 
het verstevigen van de funde- 
ring van de verzakte keukenmuur, 
nadat eerder een asbestsanering 
had plaatsgevonden. Nadat ver-
gunning werd verkregen kon het 
herstelwerk worden ingepland. 
De opzet was zodanig dat de 
bewoonster zo min mogelijk over-
last van de werkzaamheden, die 
in twee weken moesten worden 
uitgevoerd, zou ondervinden. Op 
maandag 30 oktober werd >> 

hoogbouw en in de begroting 
opnemen.

•	 Afwerking entrées en steun-
beren complex 2 opnemen in 
begroting 2024.
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De meetapparatuur

D e ene Rob (Moree, rechts op de foto) is al enkele 
jaren onze opzichter. De andere Rob (Eversteijn) 
werd driekwart jaar geleden aangetrokken als 

bouwkundig adviseur en begeleider van grotere projec-
ten, zoals renovatie en vloeren. 
In september jongstleden stapten beide heren uit hun 
formele rol en trokken een overall aan. Vervolgens ver-

richtten zij een contra-
expertise op het onder- 
zoek van de vloer van 
de woning Papaverhof 
26. Eerder werd de 
situatie formeel be- 
oordeeld door het ge- 
specialiseerd onder-
zoeksbureau Van 
Zutphen. Vastgesteld 
werd dat de onder- 
zoeksresultaten elkaar 

Rob²

Rob en Rob

bevestigen en dat bij dit pand 
bouwkundig gezien de draag-
balken in orde zijn en volstaan kan 
worden met het versterken van 
het draagvlak van de betonnen 
poeren die de hoofdbalk steunen. 
Een veel eenvoudiger -en minder 
kostbare- ingreep dan die in 
andere woningen toegepast 
moest worden. Goed nieuws dus 
voor bewoners en onze penning-
meester.
In oktober bespraken Rob 
Eversteijn, Henri de Vries en 
Jos Praat met Van Zutphen de 
resultaten van de door zijn bureau 
uitgevoerde onderzoeken. Daarbij 
werd besloten dat Van Zutphen 
ook een onderzoek naar de status 
van de parterrevloeren van het 
pand Irisstraat 108 zal instellen.

het beton gestort (foto) waarop 
de fundering komt te rusten. 
De offerte voor het werk bedroeg 
13 mille. Eerder werd  in het pand 
een asbestsanering uitgevoerd 
ten bedrage van 14 mille. Het 
werk werd in de afgesproken tijd 
opgeleverd.

Irisstraat 108
Deze woning kwam leeg wegens 
het onverwacht overlijden van 
Klaartje Franken. (In de vorige 
nieuwsbrief werd abusievelijk 
‘Klimopstraat 108’ vermeld). 
Het uitruimen van de inboedel 
door de nabestaanden duurde 
een paar maanden en nadat de 
huur was opgezegd kon een uit-

gebreide inspectie plaatsvinden. 
Daarbij werd vastgesteld dat, na 
ruim veertig jaar bewoning, het 
huis volledig was uitgewoond. 
Allereerst werd door een aan-
nemer het meest noodzakelijke 
opruimwerk verricht. Vervolgens 
diende een asbestsanering 
plaats te vinden: dit gebeurde 
in week 46. 
Op bijgaande foto, die door 
het raam werd genomen omdat 
de kamer niet betreden mocht 
worden, vindt de luchtmeting 
plaats. Nadat de woning ‘schoon’ 
werd verklaard kan een vloer-
inspectie plaatsvinden, op basis 
waarvan verdere onderhoudsplan-
nen opgesteld konden worden.
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D e wanden van onze 
laagbouwwoningen zijn 
afgewerkt met een bijzon-

dere pleisterlaag. Het betreft het 
zogenaamde ‘Kellenwurf’, een 
product dat in Duitsland wordt 
vervaardigd en daar veel werd- en 
wordt toegepast. En dat feit levert 
een groot probleem voor Daal en 
Berg op: we kunnen nauwelijks 
aan de speciale specie die nodig 
is om de wanden, pilasters en 
onderregels te repareren of te 
vernieuwen, komen. Pogingen 
van het bestuur om de Duitse 
fabrikant/groothandel zover te 
krijgen om een flink aantal zakken 
van de grondstof naar ons op te 
sturen leidden tot nu toe om on-
verklaarbare reden tot niets. Ook 
aannemer Frans Dickhoff, die her 
en der ook zijn contacten heeft, 
komt er bijna niet aan. Slechts 
mondjesmaat vindt er enige aan-
voer plaats en dat is te weinig om 
eens goed te kunnen doorpak-
ken. Dit tot grote frustratie van 
bestuur, aannemer en bewoner(s) 
die nu eindelijk wel eens een 

De Kellenwurf-story

Kellenwurf: mooi, bewerkelijk en moeilijk aan te komen

O ktober en begin november waren de natste 
perioden sinds jaren. Fijn voor het op peil 
brengen van de nationale grondwatervoor-

raad, maar minder aangenaam wanneer je in Den 
Haag woont. Na enkele stevige buien wordt de stad 
geteisterd door vochtproblemen in de kelders. Er 
voltrekt zich namelijk een stille ramp in Den Haag. De 
gemeente verhoogde enkele jaren terug de grond-
waterstand en dat hebben we geweten. Inmiddels 
verspreidt het probleem zich als de spreekwoordelijke 
olievlek over de stad maar geeft de gemeente niet 
thuis. Op buurtapp Hoplr wordt melding gemaakt van 
ondergelopen kelders in onder meer de Vogelwijk, 
Bomenbuurt en de Laan van Meerdervoort. Ook ons 
complex wordt steeds weer zwaar getroffen door het 
gemeentelijk grondwaterbeleid in combinatie met 
de meer en meer zichtbare klimaatwijzigingen. Ook 
in Scheveningen is men inmiddels de pineut, getuige 
een artikel in de Haagsche Courant van 18 november. 
Daar denkt men als oorzaak aan de zandsuppletie >>

Dweilen met de kraan open

Haagsche Courant,18 november 2023

pilaster gerepareerd willen zien.
In september werd daarom 
besloten te onderzoeken of er 
een alternatief mogelijk is. Een 
eerste resultaat was dat het na-
maken van de Kellenwurfstructuur 
een hele lastige opgave is. 

Gelukkig bleek in november dat 
het materiaal door een zaken-
relatie van Frans Dickhoff in Duits-
land kan worden opgehaald en bij 
ons afgeleverd. 
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Brief in AD/Haagsche Courant 
15 november 2023

Perfusie: hulp in nood Nieuwe waterzuigers

die voor de kust plaatsvindt. Maar ook in dit artikel benadrukt de gemeente 
nog maar eens dat de overlast ‘een natuurverschijnsel’ betreft. Kan wel zo 
zijn, maar doe er dan wat aan! Laat het Hoogheemraadschap pompen!

‘Perfusie’
In het zeer natte weekeinde van 4 en 5 november was het weer zover: 
de meldingen over vochtige en ondergelopen kelders stroomden weer 
binnen. Tot op heden was het beleid: Perfusie inschakelen en de kelder 
impregneren. En zo nodig door deze specialist nabewerkingen laten uit-
voeren. Echter, door de toenemende klachten in onze stad en elders in het 
land kan Perfusie niet langer direct reageren op klachten. Dus ook niet die 
van Daal en Berg. Het is doodgewoon: wachten op je beurt, want “Half 
Nederland hangt momenteel bij ons aan de lijn” aldus een medewerker. 
Toch was het bedrijf zo coulant om de ergst getroffen kelders van ons com-
plex te komen impregneren! Eerder schafte onze vereniging al twee water-
zuigers aan en er werden er nog twee besteld. Op 9 november werden de 
laagbouwbewoners daarover schriftelijk geïnformeerd. Met de waterzuigers 
kunnen de ergst getroffen kelders in ieder geval droog worden gemaakt. 

Hulp
Gelukkig krijgen we extra hulp 
van Rob Moree, Kees van Dijk en 
Henri de Vries, zodat snel op een 
melding gereageerd kan worden 
en passende maatregelen getrof-
fen. 
Maar een definitieve oplossing is 
het niet. Niet zolang de gemeente 
persisteert in het eigen gelijk en 
de grondwaterstand niet verlaagt 
en Perfusie tijd heeft om ook in 
ons complex zijn werk te doen. 
Tot zolang blijft het opzuigen en 
dweilen ‘met de kraan open’. 
We roepen ieder die last heeft 
van het grondwaterpeil op een 
melding bij de gemeente 
Den Haag te doen. Het zal op 
het ijspaleis toch eens door moe-
ten dringen dat er sprake is >> 
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E eind vorig jaar deed bureau 
Slijp onderzoek naar het 
binnenklimaat van de ap-

partementen aan de Klimopstraat. 
Enkele conclusies uit dit onderzoek 
luiden:
•	 Het plaatsen van ventilatie-

roosters in de buitenmuren 
(monumentenzorg is daarvan 
echter geen voorstander) of 
rookkanalen is gewenst.

•	 De WTW-installaties op het 
dak naderen eind levensduur 
en zullen vervangen moeten 
worden. Voorgesteld wordt te 
denken aan het plaatsen van 
ventilatoren (in combinatie met 
ventilatieroosters).

•	 Ventilatoren later eventueel te 

Verbetering binnenklimaat woningen

I n oktober werd een raamkozijn vervangen van het pand Klimopstraat 18. 
Opnieuw was houtrot de oorzaak, ondanks de reguliere schilderbeurten. 
Kennelijk heeft het hout aan deze kant van ons complex veel te lijden van 

weer en wind. Het bij de werkzaamheden gebruikte robuuste ‘uitschuifbak-
kie’ stelde Rob Moree in de gelegenheid nog wat andere ‘hoogstaande’ 
klussen uit te voeren. Zo werden de betonnen draagbalken aan deze kant 
van de bebouwing onderzocht en allerhande spullen die op het dak op ver-
wijdering lagen te wachten, opgehaald. Opgeruimd staat netjes.

Uitschuifbakkie

“Mag ik effe een teiltje?”

koppelen aan zonnepanelen.
•	 Stoppen met plaatsen van 

Climarad-installaties.

In het verlengde hiervan werd met 
het bureau afgesproken dat ook 
het binnenklimaat en energiepres-
tatie van alle woningen aandacht 
verdienen. Bij het isoleren van de 
woningen werden namelijk niet alle 
vlakken meegenomen en door het 
gebrek aan toevoer van verse lucht, 
is de afvoer van gebruikte lucht 
onvoldoende (‘wat er niet in komt, 
gaat er ook niet uit’). Hierdoor kan 
het percentage luchtvochtigheid in 
de woningen oplopen met condens 
en schimmel tot gevolg. Een goed 
binnenklimaat is daarmee niet ge-

garandeerd maar afhankelijk van 
het gedrag van de bewoners (on-
voldoende ventileren, geen ramen 
open zetten). Daarom werd bureau 
Slijp in oktober voor een bedrag 
van 3 mille opdracht verstrekt voor 
nader onderzoek en advisering. 
Het resultaat ontvangen we over 
drie maanden.

van een gigantisch probleem waar wat aan gedaan 
moet worden.
Stuur een mail aan: stedelijkbeheer@denhaag.nl

Via deze link: https://opendata.munisense.net/portal/
avecodebondt/group/289/DenHaag kunt u de water-
standen in onze woonomgeving volgen.

Op maandag 20 november stuurde het bestuur een 
brief aan het College van Burgemeester en Wet- 
houders van Den Haag, waarin opnieuw aandacht voor 
de situatie wordt gevraagd en opnieuw wordt aange-
drongen op maatregelen. De Rijksdienst Cultureel 
erfgoed kreeg een kopie. 
Wilt u kennisnemen van de inhoud, stuurt u dan een 
verzoek via info@daalenberg.nl.
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I n week 43 vond weer overleg plaats 
tussen de Werkgroep Groen en de 
coördinator van de afdeling groen-

voorziening gemeente Den Haag. 
De status van het groen werd bespro-
ken en er werden, uiteraard ook hier 
weer in de stromende regen, afspraken 
gemaakt over de samenwerking bij het 
onderhoud van de Papaverhof. 
Zoals een toezegging van de gemeente 
om, daar waar het nodig is, groen bij te 
planten. En zo werden op maandag 
13 november 225 Choisya’s (wit 
bloeiende heesters) op de hoeken van 
de hof geplant. Een week later volgden 
van elke soort 24 stuks van (voor de 
kenners): Betonica’s, Aquilegia’s, 
Leucantheums, Persicaria’s en Sym- 
phytum. Vanwege de invoering van de 
wintertijd heeft de onderhoudsploeg van bewoners 
die de hof mede onderhouden de activiteiten ver-
plaatst 
van de 
donder-
dag-
avond 
naar de 
zondag-
middag.

Werkgroep Groen

De aangeplante Choysia’s

Bespreking in de regen

Wieden op zondag

D e verlichting in de trappenhuizen van onze 
hoogbouw voldoet al enige tijd niet meer. 
Storingen treden regelmatig op en de lampen 

blijven de hele avond en nacht aan. Dat kan slimmer 
vonden de leden van de werkgroep Duurzaamheid. 
Zij presenteerden een plan tot renovatie van de 
verlichting. Daarin was een kosten/baten berekening 
opgenomen die aantoonde dat het beter was om de 
installatie te vervangen door spaarlampen met een 

Verlichting trappenhuizen bewegingsssensor. Het bestuur omarmde het voorstel 
en gaf opdracht tot vervanging. De installateur ging 
aan de slag maar merkte al snel dat er meer nodig was 
dan alleen plaatsing van nieuwe verlichtingsarmaturen. 
In de loop der tijd was er veel geknutseld aan de be-
kabeling en aansluitingen, waarbij niet meer te achter-
halen viel hoe de verbindingen precies liepen en waar 
de verschillende kabels en leidingen zich bevonden. 
Leidingen waren bijvoorbeeld in de muren ingehakt en 
vielen niet meer te traceren. Daarom werd besloten tot 
een algehele renovatie van het verlichtingssysteem.
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(Ingezonden door Anouk Wennen) 

Naast Café de Poort ligt een klein stukje braakliggend grond, van ongeveer 
150x400cm, dat onder het beheer van Daal & Berg valt. Er groeit wat on-
kruid en de katten doen er hun behoeften. 

Om het een beetje op te fleuren zaaide mijn moeder (Marijke van Dijk) het regel-
matig in, maar toen de Haagse plantsoenendienst voor de zoveelste keer alles 
met de grond gelijk maakte, was de maat vol en vonden we dat er iets ‘blijvends’ 
moest komen... 

We waren aan het nadenken over wat we met het 
stukje grond konden doen en al snel kwamen we 
op het idee van een plantenbieb. In de wijk zijn 
al verschillende kleine kastjes waar mensen hun 
boeken in kunnen zetten en anderen mee kunnen 
nemen en zoiets wilden we ook doen maar dan 
voor planten, stekjes en zaden. Dus heb je een 
oude plant waar je vanaf wilt of heb je bloemen-
zaad over uit je tuin, dan kun je deze straks in de 
plantenbieb kwijt. En als er iets bij staat wat je zelf 
graag zou willen hebben, dan kun je dat mee-
nemen. 
Het idee is zeker niet nieuw en er zijn meerdere 
plantenkastjes in Den Haag te vinden, maar nog 
niet in de Klimopstraat. 

De rest van het stukje grond willen we beplanten 
met planten die goed zijn voor de biodiversiteit, 
het liefst elk seizoen iets dat in bloei staat, zodat 
de bijen en andere insecten daar zo veel mogelijk 
van kunnen profiteren.
Inmiddels heeft Daal & Berg goedkeuring gegeven 
en zijn we bezig met het ontwerp, hoe dit te 
construeren en welke materialen daarvoor nodig 
zijn. Dit is nog best lastig, want we hebben geen 
ervaring met het bouwen van een kast en we willen 
dat het een solide constructie wordt zodat deze 
niet met de eerste de beste windhoos omver ge-
blazen wordt. 
Bij deze dan meteen een oproep: mocht je twee 
rechterhanden hebben en het leuk vinden om mee 
te helpen en/of hierover na te denken, stuur dan een mailtje naar: 
info@daalenberg.nl 

Ook hebben we bekeken hoe we dit alles konden financieren. Vanuit de 
werkgroepen Groen en Duurzaamheid was eventueel wat budget beschik- 
baar, afhankelijk van de kosten. Daarnaast heb ik gekeken of Duurzaam
Den Haag misschien een subsidie kon verlenen, maar helaas verstrekt zij deze 
niet meer aan dit soort projecten. Toevalligerwijs kwam ik op de site terecht 
van Fonds1818 en die stelt ook subsidies beschikbaar voor burgerinitiatieven. 
Nadat ik het plan had ingediend kregen we te horen dat ze het project van de 
plantenbieb willen steunen. Heel erg leuk en nu kan het echte werk beginnen!
Naar verwachting zal het bouwen en het aanplanten in het voorjaar beginnen. 
We zullen sowieso via de nieuwsbrief het eindresultaat tonen.

Marijke en Anouk

 Plantenbieb in de Klimopstraat

Foto’s ter illustratie
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O mwonenden van de Papaverhof zullen zon-
dagochtend 1 oktober niet snel vergeten. 
Voor de vierde keer in twee jaar tijd landde 

de traumahelikopter met de bekende hoeveelheid 
herrie op de hof. Ondanks het vroege tijdstip was de 
belangstelling direct groot. De piloot was zo vrien-
delijk om ouders met kinderen bij het toestel toe te 
laten en van die gelegenheid werd dankbaar gebruik 
gemaakt. Wanneer kom je immers zo dichtbij zo’n 
interessant stuk techniek? 

En dat is vier… Terwijl (verkeers)piloot Henk Withoos jr. zich met zijn 
helikoptercollega in technische details van het vliegen 
met een wentelwiek verdiepte, konden de ouders en 
kinderen het toestel van binnen en buiten goed be- 
kijken. “De vorige keer dat we hier in de buurt moes-
ten zijn, landde ik op het Goudenregenplein, maar dat 
doe ik niet meer. Die plek is eigenlijk te krap voor een 
toestel als dit. Deze groene vlakte is beter geschikt om 
goed te kunnen manoeuvreren en het toestel netjes 
neer te zetten” aldus de gastvrije piloot, die al zo’n 
twintig jaar met dergelijke toestellen vliegt.

Twee Pietjes

T wee Pietjes namen alvast een 
kijkje op de Papaverhof. Alles 
werd prima in orde bevonden, 

zodat de Sint later weer ongestoord 
enkele bezoekjes bij kinderen in ons 
complex kon brengen! 
Op het verlanglijstje van het bestuur 
staan in ieder geval dompelpompen en 
waterzuigers…
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Bas en Lizette in de hoogbouw

V andaag ben ik op bezoek in mijn eigen portiek 
bij Bas (44 jaar) en Lizette (58 jaar). Bas woont 
inmiddels zo’n zeven jaar in de Klimopstraat en 

Lizette is hier vaak te vinden; ze hebben een ‘latrelatie’ 
en wonen afwisselend bij elkaar. Hun motto is “ons 
thuis bij mij, ons thuis bij jou”. Beide huizen zijn totaal 
anders ingericht, maar zij voelen zich in elk huis thuis, 
evenals de huisdieren. Hondje Ba’Lou is van Lizette en 
verhuist heen en weer en de kat, liefkozend “Poes”, 
genoemd heeft haar vaste stek bij Bas. 
Bas is in zijn vrije tijd bezig met sporten en muziek 
maken. Dit is goed terug te zien in het huis, er staan 
diverse gitaren en naast de computer staat een 
microfoon. Hij maakt namelijk zijn eigen liedjes. 
Lizette heeft sinds kort haar jeugdhobby weer opge-
pakt. Na diverse rondjes langs de manege gelopen 
te zijn met Ba’Lou kroop het bloed waar het niet gaan 
kon en heeft zij het paardrijden weer omhelsd. Samen 
zijn Bas en Lizette op de sportieve tour gegaan want 
zij kajakken bij de ‘Windhappers’. Het is voor hen een 
feest om met de boot het Westland in te varen en de 
natuur vanaf het water te ervaren.

Omgeving
Bas en Lizette zijn beide opgegroeid in Den Haag 
maar leerden elkaar kennen toen Lizette een eindje 
weg woonde. Zij is inmiddels teruggekeerd naar het 
oude vertrouwde Den Haag en geniet van het feit dat 
alles in de stad op fietsafstand is. Beide zijn blij met 
de voorzieningen in de wijk zoals de diverse bakkers, 
supermarkten en restaurantjes. Gekscherend vertelt 
Bas dat er zelfs meerdere kappers om de hoek zijn. 
Daarnaast, zoals wellicht iedereen die hier woont, 
vinden zijn het een genot dat de zee en duinen om de 
hoek zijn. Wonen in Daal en Berg geeft voor beide de 
gemoedelijkheid van een hofje terwijl het tegelijkertijd 
voldoende ruimte biedt tot je buren. 

Binnenkijken met Anneleene
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Het balkon aan de voorkant vinden zij een heer-
lijke plek, buiten zittend of met de deuren open 
kijken naar de daken en de voorbijtrekkende 
luchten. Op deze plek ontwikkelden ze ook een, 
niet voor iedereen herkenbare, liefde voor de 
meeuwen. De kleine pluizige meeuwenkuikens 
lieten hun harten smelten en toen er op een hete 
zomerdag een meeuwenkuiken vast zat op het 
lagergelegen dak werd de brandweer gebeld om 
het kuiken te redden. Bas is daarna een tijd bij 
de vogelopvang gaan werken om het kuiken te 
zien op groeien. 

Kunst
In het huis hangen diverse glas-in-lood werken 
die Bas zelf heeft gemaakt. Als de zon er door-
heen schijnt ontstaat er een mooi kleurenspel in 
huis. De favoriete plek in huis is voor hen beiden 
de hal. Door de vormgeving, het afgeronde 
stucwerk en de kunst aan de muur krijgt Bas het 
gevoel in het Kunstmuseum te zijn. Een leuk 
weetje over de kunst: deze heeft hij gekregen 
van zijn vroegere buurvrouw Tonny. Ook in de 
keuken is een groot kunstwerk te vinden. Dit 
schilderij stond ter overname in het portiek en 
heeft bij Bas een mooi nieuw leven gekregen. 
Plekken die je in de wijk niet kan missen zijn voor 
Bas en Lizette het plantsoen op het Papaverhof, 
een prachtige plek om langs te lopen al zouden 
ze er ook erg graag een keertje midden in willen 
staan. En na een rondje hof is het heerlijk om nog 
wat te drinken in café ‘de Poort’ om vervolgens in 
een paar stappen weer bij je voordeur te zijn.

(Tekst en foto’s: Anneleene Cruijsen. Wilt u ook 
aan ‘Binnenkijken’ meedoen? Stuur een bericht 
aan info@daalenberg.nl)
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Het is maar vuurwerk!

Zonnepanelen?!

E erder dit jaar werd onderzoek gedaan naar de 
mogelijke plaatsing van zonnepanelen op de 
daken van ons complex. Omdat de draagcon-

structie van de daken onvoldoende sterk is om een 
extra belasting te kunnen dragen, ging het plan, in 
afwachting van een ontwikkeling naar mogelijk lichtere 
panelen, de koelkast in. Mochten deze op de markt 
komen, dan zijn er nog meerdere hobbels te nemen, 
zoals in een artikel uit de AD/Haagsche Courant van 
20 oktober door Rennie Rijpma werd beschreven:

‘Zonnepanelen waren jarenlang een dure investering. 
De overheid moest er flink wat subsidie tegenaan 
gooien om de energie-opvangers aan de man te 
krijgen. De ontwikkeling ging langzaam, maar het 
leek ook een vliegwiel: eenmaal op gang blijft er bijna 
geen groot dak meer onbenut. Een extra versnelling 
zette zich vorig jaar in. Vooral door de uitgebroken 
oorlog in Oekraïne en ook het dichtdraaien van de 
gaskraan in Groningen schoot de gasprijs omhoog. 
Ineens was het voor Jan en alleman interessant om 
over te stappen naar meer elektrisch. Bedrijven haal-
den hun geplande investeringen naar voren en ook 
steeds meer woningbouwcorporaties en particuliere 
huizenbezitters legden zonnepanelen op hun daken. 
Inmiddels zijn 2 miljoen woningen in Nederland ervan 
voorzien.

En nu? Nu kan het stroomnet het niet meer aan. 
Klanten van energiemaatschappijen zijn niet meer 
enkel consumenten, het zijn ook energieleveran- 
ciers geworden. Mochten zij aanvankelijk de door hen 
geleverde energie op een ander moment weer opne-
men, nu worden daar kosten voor in rekening ge-
bracht. Dat was niet de afspraak toen ze de investering 
in zonnepanelen deden en berekenden in hoeveel jaar 
ze deze investering zouden terugverdienen. 

O nder deze noemer
startte de Politie Den 
Haag in oktober een 

voorlichtingscampagne over de 
gevaren van vuurwerk. 
Vuurwerk zorgde in 2022 voor 
1253 slachtoffers en 3.9 miljoen 
materiele schade exclusief brand-
schades. Tel daar de maatschap-
pelijke schade van zorgkosten en 
uitkeringen van invalide geraakte 
burgers bij op en je komt tot een 

Dat is zuur, maar misschien nog wel het minste pro-
bleem. Zorgelijker is het dat de energie-infrastructuur 
op leverpiekmomenten -als de zon volop schijnt en 
de buitentemperatuur aangenaam is- de toelevering 
van energie niet aankan. En op vraagpiekmomenten 
-tussen vier uur ‘s middags en acht uur ‘s avonds op 
een grijze dag- niet genoeg energie kan leveren. Het 
heeft er allemaal mee te maken dat de infrastructuur 
van onze stroom niet op orde is voor de revolutie waar 
jarenlang voor is gepleit en die we nu net wat eerder 
dan gepland bereiken.’

enorm bedrag. Het zorgt voor 
angst en een gevoel van on-
veiligheid bij bewoners en bange 
huisdieren.
Ook omdat het vuurwerk steeds 
zwaarder wordt en de kracht van 
een granaat kan hebben, met alle 
gevolgen van dien, verzocht de 
politie maatschappelijke organi-
saties die over een periodiek of 
nieuwsbrief beschikken, hun 
lezers op de campagne en het 
vuurwerkprobleem te attenderen. 
Daaraan voldoen wij graag. >> 
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Kunstenaar Frans de Leef overleden

O ns bereikte het droeve bericht dat Frans de 
Leef, beeldend kunstenaar, oud-voorzitter van 
Pulchri Studio en ras-Hagenees, is overleden. 

Frans had een groot hart voor zijn stad, was actief 
lid van de Vrienden van Den Haag en als kunstenaar 
bekend om zijn fraaie zeefdrukken van Haagse ge-

bouwen. Hij had een uitgesproken mening over con-
ceptuele kunst. Zijn oeuvre, waaraan hij met zijn eerder 
overleden broer Jan een twintigtal jaren geleden 
begon, omvat honderden, veelgevraagde werken, 
waaronder zijn kunstenaarsvisie op onze laagbouw-
woningen (zie afbeelding). In 2010 vervaardigde hij 
voor onze vereniging 50 exemplaren, die inmiddels 
niet meer verkrijgbaar zijn. 

Ondervindt u overlast van (zwaar) 
vuurwerk en/of bent u bekend 
met plannen om dit af te steken, 
belt u dan naar 112. Het betreft 
het spoednummer van de politie 
Den Haag, dat gedurende de 
vuurwerkperiode ook openstaat 
voor meldingen vuurwerkoverlast.
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De naam Daal en Berg

O onze vereniging ‘Daal en Berg’ werd in 1917 
opgericht. Maar hoe komt onze coöperatie 
aan zijn naam? 

‘Daal en Berg’ was een boerderij die in het gebied lag 
waar onze vereniging destijds middenstandswoningen 
zou gaan bouwen. Die kwamen er niet, wel werd ons 
huidig complex gerealiseerd. De boerderij lag in een 
duinstrook aan de Haagse beek. Er lagen daar nog 
twee boerderijen, namelijk Berg en Dal en De Wild-
hoef.
Daal en Berg werd sinds 1861 bewoond door 
Johannes Jacobus Wilhelmus Pex en Suzanna 

Boerderij Daal en Berg Na de brand

Hendrika van der Hoeven. De bosjes van Pex dragen 
nog de naam van de toenmalige eigenaar. 
In 1903 brandde de boerderij na een blikseminslag af 
maar werd herbouwd. Tijdens de Tweede wereldoor-
log, veertig jaar later, werd hij, evenals De Wildhoef 
afgebroken ten behoeve van de aanleg Atlantikwall. 
Tegenwoordig liggen er op die plek sportvelden. Berg 
en Dal bleef gespaard en is nu het centrum van een 
tennispark.
(Met dank aan ‘Haagse Tijden’ en Haags gemeente-
archief)


